

**ጋዜጣ አዋጅት ኤርትራ  
ብመንግስቲ ኤርትራ ዝሕተም**

**ቅጹ 25/2017 ቁ.2 አሰመራ 26 ጥሪ 2017 ዋጋ ናቕፋ 25**

**አዋጅ ቊጽሪ 179/2017  
መርሓ ምክልኻልን ምሕደራን ናወሳን አከባቢ ኤርትራ**

**ሕጋዊ ምልክታ ቊጽሪ 127/2017  
ሕጋጋት ምክልኻልን ምሕደራን አከባቢ**

**GAZETTE OF ERITREAN LAWS**

**PUBLISHED BY THE GOVERNMENT OF ERITREA**

**VOL. 25/2017 NO. 2 Asmara 26<sup>th</sup> January 2017 Price Nakfa 25**

**PROCLAMATION No. 179/2017**

**THE ERITREAN ENVIRONMENTAL PROTECTION, MANAGEMENT AND  
REHABILITATION FRAMEWORK**

**LEGAL NOTICE No. 127 /2017**

**ENVIRONMENTAL PROTECTION AND MANGEMENT REGULATIONS**

**ሕጋዊ ምልክታ ቊጽሪ 127/2017  
ሕጋት ምክልካልን ምሕደራን አከባቢ**

**ምዕራፍ 1  
ሓፈሻዊ**

**ዓንቀጽ 1: ሓጺር አርእስቲ፡**

እዚ ሕጋዊ ምልክታዊ ሕጋት ምክልካልን ምሕደራን አከባቢ ቊጽሪ 127/2017 ተባሂሉ ኪጥቀስ ይከኣል።

**ዓንቀጽ 2: ትርጉም**

አተኣታትዋሉም ካልእ ትርጉም እንተ ዘይኣውሂቡዎም፡ ኣብ ዓንቀጽ 2 ናይ መርሓ ምክልካልን ምሕደራን ፍወሳን አከባቢ ኤርትራ፡ ኣዋጅ ቊጽሪ 179/2017 ዝተደንገጉ መግለጺታት/ትርጉማት ዝተዋህቦም ቃላትን ሓረጎትን፡ ኣብዚ ሕጋዊ ምልክታ እውን ተመሳሳሊ ትርጉም ይህልዎም።

**ምዕራፍ 2  
ገምጋም አከባቢያዊ ጽልዎን አከባቢያዊ ፍቓድን**

**ዓንቀጽ 3: አገባባት ምሕታት አከባቢያዊ ፍቓድ**

አከባቢያዊ ፍቓድ ኪወሃቦ ዚሓትት ዝኹነ ይኹን ኣልማዒ ወይ ኣማሚ ናይ ልምዓት ፕሮጀክት፡ ብዛዕባ'ቲ ፕሮጀክቱ ወይ ንጥፈቱ ነዘም ዚሰዕቡ ዚገልጽ ሓጺር መግለጺ ይቐርብ፡-

- ሀ) ዓይነት ናይቲ ፕሮጀክት/ንጥፈታቱ፡
- ለ) ዚፍጸሙ ስራሓት፡
- ሐ) ቦታ ናይቲ ፕሮጀክት፡
- መ) ኣብቲ ፕሮጀክት ኪዘውተር ዝተመርጸ ተክኖሎጂ፡
- ረ) ትጽቢት ዚግበርሎም ቀንድን ጐድናውን ፍርያት፡
- ሰ) ካብቲ ፕሮጀክት ኪርከብ ትጽቢት ዚግበረሉ ቊጠባውን ማሕበራውን ረብሓ፡
- ሸ) ቦቲ ፕሮጀክት/ንጥፈት ኣብ አከባቢ ኪወርድ ዚኸእል ጽልዎን ንምውጋዱን ምቊጽጻሩን ዚእመም ውጥን ምሕደራን፡ ከምኡ እውን
- በ) ንምግምጋም አከባቢያዊ ጽልዎ ናይቲ ፕሮጀክት ኣገዳስነት ዚህልዎ ዝኹነ ካልእ ሓበሬታ።

**ዓንቀጽ 4: ሃገራዊ አገባባትን መምርሒታትን ዳህሳስ አከባቢ (ሃአመዳአ)**

- 1) ብመሰረት ዓንቀጽ (3) ናይዚ ሕጋዊ ምልክታዊ ዚቐርብ ሓጺር መግለጺ ብመሰርሕ ምምማይ ይሓልፍ፡ ናይቲ ፕሮጀክት/ንጥፈት ዕብዮት፡ ኣብኡ ዚዘውተር አገባብ ስራሕን ኣብ አከባቢ ዘሰዕቦ ጽልዎን ኣብ ሕሳብ ብምእታው ድማ ናይ ደረጃኡ ምድብ ይውሰን።
- 2) ብዘይ ኣፈላላይ፡ ኣብ ኩሎም ኣብ ደረጃ (A) ወይ ደረጃ (B) ዝተመደቡ ፕሮጀክታት፡ ገምጋም አከባቢያውን ማሕበራውን ጽልዎ ግድነታዊ ተፈጻምነት ይህልዎ።



- 3) አከባብያዊ ፍቻድ ንዚሕተተሉ ፕሮጀክት/ንጥፈት አከባብያዊ ጽልዋኡ ንምግምጋም ዚቐርብ መጽናዕታዊ ጸብጻብ ኣብ እሙናት ጭብጥታት ዝተሰረተን ሞያዊ ብቕዓት ብዘለዎ እሙን ሰብ ዝተዳለወን ይኸውን።

**ዓንቀጽ 5: ምግምጋም ዳህሳስ አከባብያዊ ጽልዋ**

- 1) ብዛዕባ ዝተኣመመ ፕሮጀክት ዝቐረበ መጽናዕታዊ ጸብጻብ ዳህሳስ አከባብያውን ማሕበራውን ጽልዋ ድሕሪ ምግምጋም፡ ወይ ከም ዚግምገም ድሕሪ ምግባር፡ ዳይረክተር ጀነራል ክፍሊ አከባቢ፡ ከከም ኩነታቱ ምስ ዚምልከቶ ሚኒስትሪ ወይ መንግስታዊ ኣካል ብምልዛብ፡ ከምዚ ዚስዕብ ምውሳኔ ይኸእል፡-

- ሀ) መምዘኒታት መርሓ ምክልኻል፡ ምሕደራን ፍወሳን አከባቢ ኤርትራ፡ ኣዋጅ ቊጽሪ 179/2017ን፡ በዚ ሕጋዊ ምልክታ እዝን ዚሕተቱ ረጃሕትን ዘማልእ ፕሮጀክት ንኪትግበር አከባብያዊ ፍቻድ (environmental clearance) ኪህብ፤
- ለ) ኣብ መጽናዕቲ አከባብያዊ ጽልዋ ናይቲ ፕሮጀክት ዝተሰተባህሎምን ርእይቶ ዝተሞህሎምን ኩሎም ማሕበራውን አከባብያውን ረጃሕቲ ኣብ ግምት ብምእታው፡ እቲ ፕሮጀክት ዳግም ኪሰኣል ወይ ካልኣት ኣድለይቲ ምምሕያሻት ኪግበሮ፤ ወይ እውን
- ሐ) እቲ ዝተኣመመ ፕሮጀክት ኣብ አከባቢ ዓቢዩን ዘይእረምን ጉድእት ከስዕብ ከም ዚኸእል እንተ ገሚቱ/አሚኑ ድማ ፍቻድ ኪኸእል።

- 2) ኣድላዩ ከዕይኑ እንተ ተረኺቡ፡ ኣብ ደረጃ A ወይ B ናይ ዝተመደበ ፕሮጀክት ጸብጻብ መጽናዕቲ አከባብያዊ ጽልዋ ንምምርማርን ምግምጋምን፡ ሞያዊ ምክሪ ኪህብ ብቕዓትን ፍቻድን ናይ ዘለዎ ሰብ ኣገልግሎት ምጥቃም ይከኣል።
- 3) ብመሰርት ንኡስ ዓንቀጽ (1) ናይዚ ዓንቀጽዚ ብዝተሞህበ ናይ ዳይረክተር ጀነራል ውሳኔ ቅር ዝበሎ ኣቕራቢ እማመ ፕሮጀክት፡ እቲ ውሳኔ ካብ ዝተሞህበሉ ዕለት ኣብ ውሽጢ 30 መዓልታት፡ ምክንያቱ ብጽሑፍ ብምግላጽ፡ እቲ ዝተሞህበ ውሳኔ ዳግም ኪርኣየሉ ኪሓትት ይኸእል።
- 4) ዳይረክተር ጀነራል ክፍሊ አከባቢ ንውሳኔኡ ዳግመ ግምት ኪገብር ብመሰረት ንኡስ ዓንቀጽ (3) ናይዚ ዓንቀጽዚ ብጽሑፍ ንዝቐረበሉ ምሕጽንታ፡ ካብ ዝተቐበለሉ ኣብ ዚህልዎ 30 መዓልታት፡ ነቲ ኣቕዲሙ ዝወሰኖ ዘጽንዕ፡ ዘመሓይሽ፡ ወይ ዚስዕር ናይ መወዳእታ ውሳኔ ኪህብ ይኸእል።
- 5) ብመሰረት ንኡሳን ዓንቀጽ(4) ናይዚ ዓንቀጽዚ ብዝተሞህበ ውሳኔ ቅሬታ ዝተሰመዖ ኣማሚ ፕሮጀክት፡ ጉዳዩ ብሚኒስትር ኪምርመረሉ ይግባይ ምባል ይኸእል። ድሕሪ ግቡእ መርመራ ብሚኒስትር ዚወሃብ ውሳኔ ድማ ናይ መወዳእታ ይኸውን።

**ዓንቀጽ 6: ድሕሪ ፍቻድ አከባቢ ዚቐርብ ምጋም አከባብያዊ ጽልዋ**

አከባብያዊ ፍቻድ ኣብ ዝተሞህበ ፕሮጀክት፡ ብዓል ፍቻድ ብዛዕባ እዞም ዚስዕቡ ኩነታት እዋናዊ ጸብጻብ አከባብያዊ ጽልዋ ከቐርብ ኪሕተት ይከኣል፡-

- ሀ) ኣብቲ ፕሮጀክት ወይ ኣገባብ ኣሰራርሓ ናይቲ ፕሮጀክት መሰረታዊ ለውጢ/ምምሕያሽ ተገይሩ እንተኸዕይኑ፡ ከምኡ እውን
- ለ) እቲ ፕሮጀክት፡ ኣብ ቀዳማይ እዋን ምጋምግማዊ መጽናዕቲ ብርዱእ ምክንያት ኣቕዲሙ ኪርኣ ወይ ኪስተብሃለሉ ዘይተኸኣለ ስግኣት ኣብ ድሕነት አከባቢ እንተፈጠሩ።



**ዓንቀጽ 7: ስነዳ ውሳኔታት**

ብመሰረት ንኡስ ዓንቀጽ 5(5) ናይዚ ሕጋዊ ምልክታ ዚወሃቡ ኩሎም ውሳኔታት፡ ንሓታቲ ፍቓድን ንኩሎም ዚምልከቶም ካልኣት ኣካላትን ብጽሑፍ ይሕበሩን፡ ኣብ መጻኢ ንምውካስ ብዚጥዕም ኣገባብ ይስነዱን።

**ምዕራፍ 3**

**ኣከባብያዊ ፍቓድ፡ ምክትታልን ምቅጽጻርን**

**ዓንቀጽ 8: ምስክር ኣከባብያዊ ፍቓድ**

ኣከባብያዊ ጽልዎ ንምግምጋም ዚግበር መርመራ ከም ዝሓለፈ፡ ንዝኹነ ኣማሚ ፕሮጀክት ብጽሑፍ ዚወሃብ መረጋገጺ፡ ብመሰረት ኣብ ሃገራዊ ኣገባባትን መምርሒታትን ዳህሳስ ኣከባቢ (ሃኣመዳኣ) ዝተወሰኑ ተደላይነታት ይኸውን።

**ዓንቀጽ 9: ምክትታልን ምቅጽጻርን**

- 1) ናይ ርሑቕን ቀረባን ኣከባብያዊ ሳዕቤናቶም ንምግምጋምን ንምውሳኔን፡ ንጥፈት ወይ ቀጽሪ ናይ ዝኹነ ይኹን ፕሮጀክት ንኣከባብያዊ ምቅጽጻርን ምክትታልን ርሑዎት ይኸውን።
- 2) ድንጋገታት ናይ ኣዋጅ ቊጽሪ 179/2017 ከምኡ እውን ድንጋገታት ናይዚ ሕጋዊ ምልክታ፡ ወይ ካልኣት ኣከባቢ-ጠቀስ ሕግታት ይኸበሩ ምህላዎም ንምርግጋጽ፡ ክፍሊ ኣከባቢ ወይ ካልእ ዚምልከቶ በዓል መዚ፡ ኣብ ዝኹነ መስንዓዊ ትካል ወይ ፕሮጀክት ዚካየዱሉ ካልእ ቦታ ንስራሕ ምቅጽጻር ዘገልግሉ መዕቀኒ መሳርሒታት ኪትከሉ ከገድድ ይኸእል።
- 3) ሓደ ፕሮጀክት ወይ ዋኒነ-ትካል፡ ንድንጋገታት ኣዋጅ ቊጽሪ 179/2017 ከምኡ እውን ንድንጋገታት ናይዚ ሕጋዊ ምልክታዚ ከም ዘየኸበረ ምስ ዚረጋገጽ፡ ክፍሊ ወይ ዝኹነ ዚምልከቶ ካልእ በዓል መዚ ኪውስኖ ብዚኸእል ኣገባብን ናይ ግዜ ደረትን፡ ዋና ናይቲ ፕሮጀክት ወይ ኣልማዒ መፈወስታ ስጉምትታት ኪወስድ ኪሕተት ይከኣል።
- 4) ኣከባብያዊ ፍቓድ ዝሓዘ ሰብ፡ ኣብ ገምጋም ኣከባብያዊ ጽልዎ ናይ ፕሮጀክቱ ዘይተስተበሃለሎም ኣሉታዊ ሳዕቤናት ንምንካይ፡ ቅቡላት ዝኹኑ ስጉምትታት ይወስድን ብዛዕባ እቶም ዝወሰደም ስጉምትታት ንክፍሊ ኣከባቢ ወይ ዚምልከቶ ካልእ ኣካል ጸብጻብ የቕርብን።

**ዓንቀጽ 10: ተቋጻጻርቲ ኣከባቢ**

(1) ብመሰረት ንኡስ ዓንቀጽ 35 (1) ናይ መርሓ ምሕደራን ምክልኻልን ፍወሳን ኣከባቢ ኤርትራ፡ ኣዋጅ ቊጽሪ 179/2017 ብወግዒ ዝተመዘዘ ተቋጻጻሪ፡ መንነቱ ብግቡእ ሓቢሩ፡ ኣብ ዝኹነ ምክኑይ እዋን፡ ግን ከኣ ንስራሓት ናይቲ ፕሮጀክት/ንጥፈት ብዘይዕንቅጽ ኣገባብ፡ ምስ ስራሓት ናይ ፕሮጀክት ዚተኣሳስር ንጥፈት ናብ ዚካየዱሉ ዝኹነ ቦታ ኣትዩ፡ ድሕነት ኣከባቢ ናይ ምቅጽጻር ዕማም ከሰላስል ይኸእል። ነዚ ዕማም ንምፍጻም ድማ ከምዚ ዚስዕብ ኪገብር ይኸእል፡-

- ሀ) ንዋና ወይ ኣካዳዲ ፕሮጀክት ፍቓድ ከርእዮ ኪሓቶን፡ እቲ ፍቓድ ዘይወደቐ ምዃኑ ከርጋግጽን፤



- ለ) ንአዋጅ መርሐ ምሕደራን ምክልካልን ፍወሳን አከባቢ ኤርትራ፡ አዋጅ ቊጽሪ 179/2017ን፡ ንሕጋጋት ናይዚ ሕጋዊ ምልክታን፡ ወይ እውን ንዝኹኑ ካልኣት ምሕደራ አከባብን ባህርያዊ ጸጋታትን ጠቀስ ሕግታት ዚምልከቱ መዛግብትን ሓበሬታን ናይቲ ፕሮጀክት ኪቐርቡሉ ኪሓትትን ኪምርምርን፤
  - ሐ) ብመሰረት መርሐ ምሕደራን ምክልካልን ፍወሳን አከባቢ ኤርትራ፡ አዋጅ ቊጽሪ 179/2017ን ናይዚ ሕጋዊ ምልክታ ሕጋጋትን ምትእስሳር ናይ ዘለዎም ነገራት ቅምሶታት ኪወስድን ንመርመራን ትንተናን ከቐርቦምን፤
  - መ) ኣብ አከባቢ ዓቢዩ ሳዕቤን ከውርዱ ዚኸእሉ ነገራት ዚሰንዑ፡ ከም ውጽኢት ዘፍርዩ፡ ካብ ወጻኢ ዘእትዉ ወይ ናብ ወጻኢ ዚሰዱ፡ ዚኸዝኑ፡ ዚሸጡ፡ ዘከፋፍሉ ወይ ዚጥቀሙ ኩሎም ትካላት ኪቈጸጸር፤
  - ሰ) ድንጋገታት መርሐ ምክልካል፡ ምሕደራን ፍወሳን አከባቢ ኤርትራ፡ አዋጅ ቊጽሪ 179/2017ን፡ ድንጋገታት ናይዚ ሕጋዊ ምልክታን ይኸበሩ ምህላዎም ንምፍታሽ ዚሕግዙ መርመራታትን ምጽራያትን ከካይድ፤
  - ረ) አከባቢ ዚጎድኡ ንጥፊታት ኪቋረጹን፡ ዚግባእ መኣረሚ ስጉምቲ ኪውሰዱን ዚእዝዝ ናይ ጽሑፍ ስምዕታ ንዋና ወይ ኣካያዲ ፕሮጀክት ኪህቡ።
- 2) ንአከባቢ ዚብክሉ ወይ ኪብክሉ ዚኸእሉ ነገራት ዘውጽእ ወይ ከውጽእ ልዑል ተኸእሎ ዘለዎ ትካል ዚውንን ወይ ዘካይድ ሰብ፡ ብዛዕባ ዓይነት ናይቶም በክልቲ ነገራት ርጡብን ቅኑዕን ሓበሬታ ነቲ ክፍሊ ወይ ካልእ ዚምልከቶ ኣካል የቐርብ።

**ምዕራፍ 4**  
**ምቊጽጸር ብክላ**

**ዓንቀጽ 11፡ ምሕደራን ምውጋንን ጎሓፋት**

- (1) ኩሎም ናይ ከተማን ገጠርን ምምሕዳራት ኣብ ከከባቢኦም ኣድማዒ ስርዓት ምሕደራ ጎሓፍን ድሕነቶም ዘተኣማምን መጉሓፊ ቦታታትን የቐሙ።
- (2) ኣብ ሓደ አከባቢ ንዝተመሰረተ ትካል ምሕደራ ደረቕን ፈሳስን ጎሓፋት ከካይድ ብግቡእ ዝተመዘዘ ምምሕዳራዊ ኣካል፡ ካብ ኣገልግሎት ናይቲ ትካል ኪጥቀሙ ፍቓድ ወይ ውዕል ካብ ዘለዎም ኩሎም ሰባት ርትዓዊ ክፍሊት ዋጋ ኣገልግሎት ኪእክብ ይኸእል።
- (3) ዝኹነ ይኹን ሰብ ግቡእ ፍቓድ ክይሓዝ ሓደገኛ ጎሓፍ ዚእከበሉ ቦታ ከመሓድር፡ ወይ ሓደገኛ ጎሓፍ ከውጽእ፡ ኪጉሕፍ፡ ኪኸዝን፡ ከግዕዝን ኣይክእልን።

**ዓንቀጽ 12፡ ፈሰስትን በነንትን ጎሓፋት**

- (1) ብወግዒ ቅቡል ብዝኹነ ደረጃን መምርሕን ካብ ዚፍቀድ መጠን ዚዛይድን ንአከባቢ ኪብክል ዚኸእልን ፈሰሲ ጎሓፍ ወይ በነንቲ ነገራት (ከም ትኪ፡ ሓደገኛን ጎዳእን ጋዝን ሃፋን፡ ደሮና/ቶጎን፡ ዘይጽወር ሽታ ወዘተ) ናብ አከባቢ ከውጽእ ወይ ከም ዚወጽእ ኪገብር ንዝኹነ ይኹን ሰብ ኣይፍቀድን።

(2) ብመሰረት መርሐ ምሕደራን ምክልካልን ፍወሳን አከባቢ ኤርትራ፡ አዋጅ ቊጽሪ 179/2017ን፡ ካልአት ዚምልከቶም ሕግታትን ዚእዘዙ/ዚሕተቱ መምዘኒታት ዘየማልእ ማሺነሪ፡ ንዋት ወይ ዝኹን ካልእ ተመሳሳሊ መሳርሒ ካብ ወጻኢ ናብ ሃገር ምእታው ወይ ምጥቃም ኣይፍቀድን።

**ዓንቀጽ 13፡ ጸርገ-ንጡፍ ነገራት (radioactive substances)**

ዝኹን ሰብ፡ ካብ ዚምልከቶ ኣካል ፍቓድ ከይረኽበ፡ ጸርገ-ንጡፍ ነገራት ወይ እውን ካልአት ምንጨሒ ሓደገኛ ጸርገ-ንጡፍ ዝኹኑ ነገራት ናብ ሃገር ከእቱ፡ ኪምሰርሑ፡ ኪዕድን፡ ናብ ወጻኢ ኪሰድድ፡ ኪውንን፡ ኪኸዝን፡ ከጎዓዕዝ፡ ኪጥቀም ወይ ኪጉሕፍ ኣይፍቀድን። ብዘይ ሕጋዊ ፍቓድ ዝተታሕዙ ጸርገ-ንጡፍ ነገራት ድማ፡ ኣብ አከባቢ ጉድኣት ብዘየሰዕብ ኣገባብ፡ ዚምልከቶ በዓል መዚ ከም ዚዕቀቡ፡ ዚዓንገዉ ወይ ከም ዚጎሓፉ ይግበር።

**ዓንቀጽ 14፡ ምሕደራን ኣታሕዛን ሰመምትን ሓደገኛን ነገራት**

(1) ነዘም ዚስዕቡ ንምውሳን ዚሕግዙን፡ ሰመምትን ሓደገኛን ከሚካላትን ነገራትን ዚሰርዑ ደረጃታትን መምዘኒታትን ንምምዕባል፡ ክፍሊ አከባቢ ምስ ዚምልከቶም ትካላት መንግስቲ ይተሓባበር፡-

- ኣዚዮም ሓደገኛታት ጎሓፋት፡
- ጠንቂ ምምራት ዝኹኑ ነገራት፤
- ጠንቂ መንሸሮን ሕዳር ሕማማትን ኪኹኑ ዚኸእሉ ጎሓፋት፤
- ተቓጻልቲ ጎሓፋት ፤
- ብቀሊሉ ዘይጠፍሉ/ዘይምሽምሹ ጎሓፋት፤
- ተባራዕቲ ጎሓፋት፤
- ጸርገ-ንጡፍ ጎሓፋት፤ ከምኡ እውን፡
- ክፍሊ አከባቢ ወይ ካልእ ዚምልከቶ መንግስታዊ በዓል መዚ ግምት ኪወሃቦም ዚእምነሎም ሓደገኛ ጎሓፋት።

(2) ካብ ዚምልከቶ ኣካል ፍቓድ ከይረኽብካ ሓደገኛ ከሚካላት/ነገራት ካብ ወጻኢ ናብ ሃገር ምእታው ወይ እውን ካብ ውሽጢ ሃገር ናብ ወጻኢ ምስዳድ ኣይፍቀድን።

**ዓንቀጽ 15፡ ሰምዕታ ንምህዳስ አከባቢ**

(1) ዝበረሰ አከባቢ ንምህዳስ፡ ክፍሊ አከባቢ ንዝኹን ዚምልከቶ ሰብ ሰምዕታ ኪህብ ወይ ኪእዝዝ ይኸእል፡ ብፍላይ ድማ፡-

- ሀ) ንጥፈታቱ ንአከባቢ ወይ ባህርያዊ ጸጋ ዘብርስ ሰብ፡ ብዚከአል መጠን ነቲ ዘብረሶ፡ ንአከባቢ ወይ ባህርያዊ ጸጋ ዘብርስ ንጥፈታቱ ቅድሚያ ምጅማሩ ናብ ዝነበሮ ከም ዚምለስ ኪገብር፤ ወይ እውን፡
- ለ) አከባቢ ወይ ባህርያዊ ጸጋ ዘብርስ ወይ ከብርስ ዚኸእል ስራሕ ካብ ምፍጻም ኪዓግቶ።

(2) ሰምዕታ ምህዳስ አከባቢ ነዘም ዚስዕቡ ብልክዕ ንምርዳእ ንጹር ይኸውን፡-

- ሀ) ነቲ ዝበረሰ ከህድስ ሰምዕታ ዚወሃቦ ሰብ መን ምዃኑ፡
- ለ) ጠንቂ ናይቲ ኪፍወስ ዚድለ ብርሰት አከባቢ እንታይ ምዃኑ፡
- ሐ) ነቲ ዝወረደ ሃስያ ንምፍዋስ ኪውሰድ ዘለዎ ስጉምቲ፡
- መ) እቲ ስጉምቲ ዚውሰድሉ ከተያ ናይ ግዜ።



(3) ኣብ ኣከባቢ ንዘሰዓቦ ጉድኣት ኪፍውሱ፡ ኣብ ዝተዋሀበ ስምዕታ ንዝሰፈሩ ተደላይነታት ዘዮኸበረ ሰብ፡ ነቲ ዝበረሰ ኣከባቢ ንምፍዋስ/ምህዳስ ብዚምልከቶ ኣካል ንዝተገብረ ወጻኢታትን፡ ከከም ኩነታቱ፡ ንዚብየኖ መቐጻዕትን ንምክፋል ብሕጊ ተሓታቲ ይኸውን።

**ዓንቀጽ 16፡ ምድስካል ወይ ምስራዝ ፍቓድ**

ብመሰረት መርሓ ምሕደራን ምክልኻልን ፍወሳን ኣከባቢ ኤርትራ፡ ኣዋጅ ቀጽሪ 179/2017ን እዚ ሕጋዊ ምልክታን፡ ወይ ካልእ ተፈጻምነት ብዘለዎ ካልእ ሕጊ ዝተወሃበ ፍቓድ ኣከባቢ፡ ብዓል ፍቓድ ኣብቲ ፍቓድ ንዝተገለጸ ኩነት ምስ ዘዮኸብር፡ ዝተዋሀበ ፍቓድ ኪእገድ ወይ ኪሰረዝ ይከኣል።

**ዓንቀጽ 17፡ ተፈጻምነት**

እዚ ሕጋዊ ምልክታ ኣብ ጋዜጣ ኣዋጃት ኤርትራ ተሓቲሙ ካብ ዝወጸሉ ዕለት ጀሚሩ ኣብ ግብሪ ይውዕል።

ኣስመራ፡ ዕለት 26 ጥሪ 2017  
መንግስቲ ሃገሪ ኤርትራ

CHAPTER  
GENERAL PROVISIONS  
Article 1: Short title  
The Proclamation may be cited as "The Ethiopian Environmental Protection, Management, and Rehabilitation Framework Proclamation No. 179/2017".  
Article 2: Definitions  
In this proclamation, unless the context requires otherwise:  
"Biological Diversity/Biodiversity" means the variability among living organisms from all sources including terrestrial and aquatic ecosystems and the ecological, functional, and evolutionary processes that sustain them, and includes diversity within and between genetic species and ecosystems;  
"Bio safety" is a term used to describe efforts to reduce or eliminate the potential risk to environment and human health resulting from the application of biotechnology (any technique that uses living organisms or substances to make or modify plants and animals or to develop microorganisms for specific uses);  
"Chemical" means a chemical substance in any form, whether by itself or in a mixture or preparation, whether manufactured or derived from nature and for the purposes of this Proclamation includes industrial chemicals, pesticides, fertilizers and drugs;  
"Competent authority" means any government body with defined mandate in an area of concern;  
"Council" means the National Environmental Council (NEC) established under this Proclamation or to replace this institution in case of its liquidation;  
"Department" means the Department of Environment within the Ministry;  
"Director General" means the Director General of the Department of Environment;  
"Ecosystem" means a dynamic complex of plants, animals and micro-organisms communities and their non-living environment interacting as a functional unit.

**LEGAL NOTICE No. 127 /2017**

**ENVIRONMENTAL PROTECTION AND MANGEMENT REGULATIONS**

**CHAPTER I - GENERAL**

**Article 1: Short Title**

These Regulations may be cited as the Environmental Management Regulations No.127 / 2017

**Article 2: Definitions**

Unless the context requires otherwise, definitions provided in Article 2 of The Environment Protection, Management and Rehabilitation Framework Proclamation, NO.179 /2017 shall apply to these Regulations.

**CHAPTER II**

**ENVIRONMENTAL IMPACT ASSESSMENT AND ENVIRONMENTAL PERMIT**

**Article 3: Procedures of Application for Environmental Permit**

Any developer or project proponent applying for environmental clearance/permit shall submit a copy of a brief statement that describes the following:

- (a) the nature of the project/activity;
- (b) the works to be undertaken;
- (c) the location of the project;
- (d) the technology selected to be used;
- (e) the possible products or by-products;
- (f) social and economic benefits anticipated from the project;
- (g) the possible environmental impacts of the project and the prescribed environmental impact mitigation and management plan; and
- (h) any other information that may be relevant to the environmental impact assessment of the project/activity.

**Article 4: National Environmental Assessment Procedures and Guidelines (NEAPG)**

- (1) The brief statement, submitted according to Article 3 hereof, shall pass through screening process and the category of the proposed project/activity shall be classified on the basis of its size, mode of operation and its environmental impacts.
- (2) Environmental and social impacts assessment shall be mandatorily applicable without exception to all projects and activities that are classified in categories A and B.



- (3) An environmental impact assessment study report submitted for evaluation and endorsement (environmental clearance) shall be required to be based on reliable facts and undertaken by a qualified expert.

#### **Article 5: Evaluation of Environmental Impact Assessment**

- (1) After having reviewed or caused to be reviewed the environmental impact assessment study report, the Director General, in consultation with the relevant line ministry or public agency, as the case may be, may:
  - a) grant environmental clearance to the project or activity provided the submitted EIA study report meets the requirements under the Proclamation and these Regulations;
  - b) require the developer to redesign the project or do such other necessary amendments, taking into account the suggestions or comments made on the EIA study report and all social and environmental factors; or
  - c) reject the grant of environmental clearance where it is believed that the project is likely to cause significant and irreversible damage to the environment.
- 2) Consultancy service of competent experts may be hired when deemed necessary, in reviewing the environmental impact assessment study report of projects that are classified in category A or B.
- (3) A person aggrieved by the decision of the Director General issued under sub-Article (5.3) here above may, within 30 days of being informed of that decision, request it to be reconsidered, setting forth the reasons of his request in writing.
- (4) The Director General shall, within 30 days of receipt of a written request made under sub-Article (5.3) hereof, issue a final decision affirming, modifying or reversing the said earlier decision.
- (5) A project proponent, aggrieved by the last decision of the Director General, may appeal to the Minister for review of the decision made under sub-Article 5(4) here above. The decision issued by minister after due review of the matter, shall be final.

#### **Article 6: Submission of EIA Post Environmental Permit**

After the issuance of an environmental permit, the holder of the licence may be required to submit an updated environmental impact assessment (EIA) report, where:

- (a) there is a substantial change or modification in the project or in the manner in which the project is being operated; or
- (b) the project poses environmental threat, which could not have been reasonably foreseen at the time of the first assessment study.

#### **Article 7: Records of Decisions on EIA**

All decisions made under sub-Article (5) here above shall be notified to the applicant and all other relevant bodies in writing and recorded for future reference.



### CHAPTER III

## ENVIRONMENTAL PERMIT, MONITORING AND INSPECTION

### Article 8: Environmental Permit

Issuance of environmental clearance to any proponent of development project and activity shall be in accordance with the requirements established by the NEAPG.

### Article 9: Environmental Monitoring and Inspection

- (1) Any project activity or its premises shall be accessible and subjected to environmental monitoring and inspection with the view of assessing and determining their immediate and long-term effects on the environment.
- (2) The Department or any appropriate authority may, for purposes of monitoring compliance with the provisions of the Proclamation and these Regulations and or other environment related laws, require measuring equipment to be installed within the premises of a manufacturing plant or any project area.
- (3) Where it has been established that a project or undertaking does not comply with the provisions of the Proclamation and these Regulations, the owner of the project/ developer shall be required to take remedial measures in a manner and within such time as the Department or any pertinent authority may determine.
- (4) A person who holds an environmental permit shall take all reasonable measures to mitigate undesirable effects not contemplated in the environmental impact assessment and shall report those measures to the Department or any relevant authority.

### Article 10: Environmental Inspectors

- (1) An environmental inspector duly authorised as per Article 35(1) of the Proclamation may, upon suitably identifying himself/herself and at all reasonable times but as not to unreasonably impede or obstruct the operation of a project/activity, enter into any land or premises to inspect and examine any place and works in connection with the project. In performing his/her duty the inspector may:
  - (a) require the project owner or manager to produce the project permit and prove its validity;
  - (b) inspect all registers, records and any other document or thing relating to the Proclamation and these Regulations or any other law relating to the environment and the management of natural resources;
  - (c) take samples of any articles and substances to which the Proclamation and these Regulations relate and submit them for tests and analysis;
  - (d) carry out inspections of all undertakings which manufacture, produce as by-products, import, export, store, sell, distribute or use any substance that is likely to have significant impact on the environment;



- (e) make examinations and inquiries so as to discover whether the provisions of the Proclamation and these Regulations are being complied with;
  - (f) issue a written notice requiring the owner or operator of a project to take appropriate corrective measures and or cease activities deleterious to the environment.
- (2) A person who owns or operates any undertaking which discharges or is likely to discharge pollutants shall provide accurate information about the quality of such pollutants to the Department or any pertinent authority.

## **CHAPTER IV**

### **POLLUTION CONTROL**

#### **Article 11: Waste Disposal and Management**

- (1) Every urban and rural administrative authority shall establish efficient waste management systems and safe dumping sites in their locality.
- (2) The body duly authorised to run the waste or sewerage disposal system in a locality may collect reasonably fair service charge from all persons who have the permit or contractual agreement to benefit from the service of the said waste disposal system.
- (3) No person shall, without an appropriate permit: operate a waste disposal site or plant or generate, store, transport or dispose hazardous waste.

#### **Article 12: Effluents and Emissions**

- (1) No person shall carry out any project or activity, which is likely to discharge effluents or emissions to the environment in excess of the amount declared acceptable by applicable standards or guidelines.
- (2) Importation or operation of machineries, equipment or any similar devices, which do not meet emission standards prescribed under the Proclamation and other relevant laws, shall not be permitted.

#### **Article 13: Radioactive Substances**

No person shall import, process, mine, export, possess, transport, use or dispose of radioactive materials or other sources of dangerous radiation unless he holds a licence issued under relevant law. Illegally held radioactive substances shall be seized, impounded, destroyed or disposed by the competent authority in such a manner that precludes environmental damage.

#### **Article 14: Management and Handling of Hazardous Waste**

- (1) The Department shall cooperate with pertinent government agencies in developing standards or criteria for the classification of hazardous wastes with regard to determining:
  - (i) extremely hazardous waste;



- (ii) corrosive waste;
  - (iii) carcinogenic waste;
  - (iv) inflammable waste;
  - (v) persistent inorganic waste;
  - (vi) toxic waste;
  - (vii) explosive waste;
  - (viii) radioactive waste; or
  - (ix) any other category of waste which the Department and other pertinent authority may consider necessary.
- (3) Import and or export of any hazardous substances into and from Eritrea shall not be allowed without an appropriate and valid license issued by a pertinent authority.

#### **Article 15: Environmental Restoration Notice**

- (1) The Department may issue an environmental restoration notice and or order to any person, particularly:
- (a) requiring the person whose activities have degrading effect on the environment or natural resources to restore that environment or natural resources as near as it may be to the state in which it was before the person began activities which have degrading effect on the environment or natural resources; or
  - (b) preventing the person from taking an action which is causing or is likely to cause harm to the environment or natural resources.
- (2) An environmental restoration notice shall specify in a manner that may be precisely understood:
- (a) the person to whom it is addressed;
  - (b) the cause of the environmental damage;
  - (c) the action which must be taken to remedy the harm to the environment;
  - (d) the time within which the action must be taken;
- (3) Any person, on whom an environmental restoration notice has been served, and who has failed, neglected or refused to comply with the requirements of the notice shall be legally accountable to compensate all expenses incurred by the pertinent authority in restoring the environmental damage as well as, to pay penalty for non-compliance.

#### **Article 16: Suspension or Revocation of Permits**

An environmental permit, issued under the Proclamation and this Legal Notice or any applicable law relevant to the environment, may be suspended or revoked where the holder of the permit fails to comply with the conditions specified in the licence.



المادة (17) من إدارة النفايات الخطيرة في إثيوبيا...

**Article 17: Effective Date**

These Regulations shall enter into force as of the date of their publication in the Gazette of Eritrean Laws.

Done at Asmara, this 26th day of January 2017  
Government of the State Eritrea

... (1) ... (2) ... (3) ... (4) ... (5) ...

... (6) ... (7) ... (8) ... (9) ... (10) ...

... (11) ... (12) ... (13) ... (14) ... (15) ...

... (16) ... (17) ... (18) ... (19) ... (20) ...

... (21) ... (22) ... (23) ... (24) ... (25) ...



2. إشعار إعادة تأهيل البيئة يحدد وبشكل واضح التالي.

(أ) الشخص المعني بالأمر.

(ب) أسباب الأضرار البيئية.

(ج) الخطوات التي يجب إتخاذها لمعالجة الأضرار البيئية.

(د) الوقت المحدد لاتخاذ تلك الخطوات.

3. إذا فشل الشخص الذي أعطي إشعاراً بإعادة تأهيل البيئة، أو أهمل الأمر، أو رفض تلبية

متطلبات الإشعار، فإن ذلك الشخص سيتحمل مسؤولية تعويض كافة المنصرفات التي

تحملتها الجهات المعنية لتأهيل الأضرار البيئية، ودفع غرامة مالية لعدم إلتزامه بمتطلبات

الإشعار.

### المادة (16): تجميد أو إلغاء الترخيص

الترخيص البيئي الصادر تحت المرسوم وهذا الإشعار القانوني أو أي قانون ساري يعنى

بالبيئة ، قد يجمد أو يلغى ، حين يخفق الحائز على الترخيص الوفاء بالمتطلبات المنصوصة

عليها في القانون.

### المادة (17) : الزمن المحدد

هذه الضوابط ، سوف تدخل حيز التنفيذ ، منذ تاريخ نشرها في جريدة القوانين الإرترية .

صادر في أسمرافى 26 يناير 2017

حكومة دولة إرتريا



## المادة (14) : إدارة النفايات الخطيرة والتعامل معها

(1) ستتعاون الهيئة المختصة مع الوكالات الحكومية المعنية في تطوير معايير او

مواصفات النفايات

الخطيرة. ويمكن تصنيف هذه المواصفات على النحو التالي:

• نفايات خطيرة جدا

• نفايات متآكلة

• نفايات مسرطنة

• نفايات سريعة الإشتعال

• نفايات صلبة غير عضوية

• نفايات سامة

• نفايات إنفجارية

• نفايات مشعة

• نفايات تعتبرها الهيئة المختصة أو أي السلطات المعنية ضارة.

(2) إستيراد أو تصدير أي مواد خطيرة من وإلى إرتريا، سوف لن يسمح بها دون رخصة

سارية وممنوحة من قبل السلطات المعنية.

## المادة (15) : إشعار إعادة تأهيل البيئة

1. يمكن للهيئة المختصة إصدار إشعار او أمر لأي شخص معني بإدارة البيئة وموارد

البيئة. ويمكنها

(أ) مطالبة الشخص الذي تسببت نشاطاته بتلوث بيئي او التأثير على الموارد الطبيعية

إعادة تأهيل البيئة والموارد الطبيعية الى درجة قريبة مما كانت عليه قبل ان يبدأ

الشخص نشاطاته.

(ب) منع الشخص من القيام بأي نشاط آخر يلحق الضرر او بإمكانه ان يلحق الضرر

بالبيئة والموارد الطبيعية

## الفصل الرابع

### التحكم على التلوث

#### المادة (11) : التخلص من النفايات وإدارتها

1. كافة السلطات الإدارية فى المدن أو الريف، سوف تنشئ إدارة كفوءة وموثوقة تؤمن نظم ومواقع دفن النفايات فى ضواحيهم.
2. الجهة المكلفة رسمياً لتسيير نظام أو مجارى التخلص من النفايات فى ضاحيها، تجمع الرسوم مقابل ما تقدمه من خدمات من كافة الأفراد الحائزين على الترخيص أو لديهم عقد إتفاق والمستفيدون من خدمات نظام التخلص من النفايات المذكورة آنفاً.
3. لا يحق لأى شخص القيام بإدارة موقع أو منشأة للتخلص من النفايات أو القيام بتصنيع أو تخزين أو نقل أو التخلص من نفايات خطيرة دون ترخيص معتمد.

#### المادة (12) : الفوائض والإنبعاثات

1. لا يحق لأى شخص تنفيذ أى مشروع أو نشاط من شأنه ان يؤدي الى زيادة كميات النفايات أو الانبعاثات المسموح بها والمقبولة قياساً أو وفق ما تنص عليه الإرشادات والتعليمات البيئية المعروفة.
2. توريد الآلات والمعدات أو أجهزة اخرى لا ترقى الى المستويات المطلوبة لقياس الانبعاثات المذكورة فى المرسوم والقوانين الاخرى ذات صلة سوف لن يسمح لها بدخول البلاد .

#### المادة (13) : مواد مشعة

- لا يحق لأى شخص استيراد أو معالجة أو تعدين أو تصدير أو حيازة أو نقل أو استخدام أو التخلص من مواد مشعة أو اى مصدر ذو إشعاع خطير، ما لم يكن حائزاً على رخصة إشعاع أيوني صادرة وفق قوانين ذو صلة بالموضوع. و اى حيازة لمواد مشعة سيؤدي الى المساءلة القانونية أو المصادرة أو الحجز أو التدمير أو التخلص منها من خلال الاستعانة بجهة الاختصاص وبطريقة لا تسبب أضراراً بيئية.



4. الشخص الحائز على تصريح بيئي سيتخذ كل الإجراءات اللازمة لمعالجة وتخفيف التأثيرات السلبية التي يمكن حدوثها والتي لم يتم توقعها عند إعداد تقدير التأثير البيئي. وسوف يرفع تقريراً فوراً بالإجراءات والاحتياطات التي اتخذتها للهيئة ذات الاختصاص أو أي سلطة معنية .

#### المادة (10) : مفتش البيئة

1. مفتش البيئة المكلف رسمياً وفقاً للفقرة 1 من المادة 34 من المرسوم، بإمكانه أن يدخل أي أرض أو مبنى أو أي موقع أو نشاط ذات الصلة بالمشروع بغرض التفتيش والتحري. وذلك بعد أن يعرف عن نفسه وهويته، وبإمكانه أن يفعل ذلك في كل الأوقات دون أن يعطل أعمال المشروع أو نشاطاته. وأثناء قيامه بواجبه بإمكانه :

(أ) أن يطلب من مالك المشروع أو المدير إبراز رخصته والتأكد من صلاحيتها.

(ب) أن يفتش كل السجلات وأي وثيقة أو شيء ذي علاقة بالمرسوم وضوابطه أو أي قانون له علاقة بالبيئة وإدارة الموارد الطبيعية .

(ج) أن يأخذ عينات من أي سلعة أو مواد وأشياء أخرى لها علاقة بالمرسوم وضوابطه بغرض اختبارها وتحليلها.

(د) أن يقوم بأعمال تفتيش في كافة النشاطات التصنيعية والانتاجية ومشتقاتها، وكذلك في كافة المواد المستوردة والجاهزة للتصدير والمخزونة والمعروضة للبيع والتوزيع أو أية مادة أخرى يحتمل أن يكون لها تأثير ملحوظ على البيئة.

(هـ) أن يجري إختبارات وتحقيقات بغرض التأكد من أن مواد المرسوم وضوابطه يتم الالتزام بها إلزاماً تاماً وكما ينبغي .

(و) أن يصدر إشعاراً مكتوباً يطلب فيه من المالك أو مدير المشروع القيام بإجراءات تصحيحية مناسبة أو وقف النشاطات المضرة بالبيئة.

2. إذا أراد المالك أو مدير المشروع التخلص من الملوثات عليه تقديم معلومات دقيقة ووافيه حول نوعية هذه الملوثات للهيئة البيئية المختصة أو السلطات المعنية .



5. محامي المشروع المتضرر من قرار المدير العام للبيئة، يمكنه ان يتقدم للوزير بطلب لاعادة النظر في القرار الصادر تحت الفقرة 4 من المادة 5. وقرار الوزير بعد تمحيص وتدقيق سوف يكون نهائيا.

#### **المادة (6) : تقديم ، تقرير التأثير البيئي بعد الحصول على الترخيص**

بعد صدور الترخيص البيئي ، فان الحائز على الرخصة قد يطلب منه تقديم تقرير مستحدث حول التأثير البيئي ، فيما لو:

(أ) أن هناك تغيرات ملموسة أو تعديلات في المشروع أو في أسلوب وطريقة تفعيله.

(ب) أن المشروع يهدد بخطر بيئي لم يكن متوقعا عند إعداد دراسة التقييم الأولي.

#### **المادة (7) : سجلات القرارات حول تقرير التأثير البيئي**

كل القرارات التي تتخذ وفق الفقرة 5 من المادة 5 المذكورة أنفا، سوف يتم إبلاغها لصاحب الطلب وكل الجهات المعنية كتابيا، وتسجل كمرجع للمستقبل.

### **الفصل الثالث**

#### **الترخيص والمتابعة والتفتيش البيئي**

#### **المادة (8) : الترخيص البيئي**

إصدارك براءة بيئية لأي شخص متقدم بمشروع تنموي بيئي اونشاط آخر، سوف يكون وفق ما ورد في إجراءات وإرشادات التقييم البيئي الوطني (NEAPG).

#### **المادة (9) : المتابعة والتفتيش البيئي**

1. أي مشروع او نشاط أو بناء، سوف يكون خاضعا للمتابعة والتفتيش البيئي بغرض التقييم وتحديد تأثيره المباشر والبعيد المدى على البيئة .

2. أي هيئة أو أي سلطة معنية بمتابعة الإلتزام بمواد المرسوم وضوابطه وغيرها من القوانين ذات الصلة، تطلب توفير أدوات قياس بداخل موقع الإنتاج أو المصنع أو أي موقع للمشروع .

3. حالما تأكد أن مشروعا ما أو عمل ما لايلتزم بنصوص مواد المرسوم وضوابطه، فإن مالك المشروع أو المستثمر سوف يطلب منه أن يتخذ إجراءات معالجة فورية وفي زمن تحدده هيئة البيئة أو أي سلطة معنية .



#### المادة (4) : إجراءات وإرشادات التقييم البيئي الوطني (NEAPG)

1. التقرير المختصر المقدم وفقا للمادة (3) من هذا الأشعار القانوني، سوف يمر بعملية فحص شامل وتدقيق في تفاصيله، وأن مواصفات المشروع المقترح او نشاطاته سوف تصنف على أساس الحجم وطريقة التفعيل وتأثير ذلك على البيئة.
2. تقييم التأثير البيئي والاجتماعي، سوف يكون إلزاميا ويطبق على جميع المشاريع والنشاطات دون إستثناء وكما هو منصوص عليه في تصنيفات (A) و (B).
3. سيتطلب تقديم تقرير حول دراسة تقدير التأثير البيئي وذلك بغرض التقييم الشامل والموافقة. وتكون الدراسة مبنية على حقائق دامغة يقوم بها خبير مؤهل ومشهود له.

#### المادة (5) : تقييم تقدير التأثير البيئي

1. بعد إستعراض وتنقيح التقرير حول دراسة تقدير التأثير البيئي، يقوم المدير العام للبيئة بالتشاور مع الوزارات المعنية أو الوكالات العامة بالأتي:
  - (أ) يمنح صك براءة للمشروع أو النشاط، شريطة أن التقرير حول دراسة تقدير التأثير البيئي المقدم يستوفي المتطلبات المنصوص عليها في المرسوم وهذه الضوابط .
  - (ب) يطلب من المستثمر إعادة تصميم المشروع أو إجراء تعديلات ضرورية عليه، أخذا في الإعتبار المقترحات أو الملاحظات المقدمة على التقرير حول دراسة تقدير التأثير البيئي وعلى كل العوامل البيئية والاجتماعية.
  - (ج) يرفض منح صك البراءة البيئية فيما لو ثبت أن المشروع يمكن أن يسبب أضرار بيئية بليغة وغير قابلة للمعالجة.
2. يمكن الاستعانة بخدمات إستشاريه مشهود لها وخبراء مؤهلين عند الضرورة، لمراجعة التقرير حول دراسة تقدير التأثير البيئي للمشاريع المصنفة (A) و (B) .
3. إذا تضرر أي شخص من قرار المدير العام للبيئة والمشار إليه آنف في المادة الفرعية (5.3) ، يمكن لهذا الشخص خلال 30 يوما من تبليغه بالقرار، أن يطلب إعادة النظر في القرار، شارحا أسباب تقديمه الطلب كتابيا.
4. المدير العام للبيئة سوف يصدر خلال 30 يوما من تسلمه الطلب المكتوب وفقا للفقرة 3 من المادة 5 قرارا نهائيا يقر او يعدل أو يلغي القرار الصادر مسبقا.



## إعلان قانوني رقم 127/2017

### حماية البيئة وضوابط إدارية

#### الفصل الأول - عام

##### المادة (1) : عنوان قصير

هذه الضوابط ، يمكن أن يشار إليها ، بضوابط إدارة البيئة رقم 127/2017

##### المادة 2 : تعريفات

مالم يعني المضمون غير ذلك ، فإن التعريفات المنصوصة في المادة (2) من هذا المرسوم سوف تطبق على هذه الضوابط. وان المقصود أمن إدارة وحماية البيئة الإرترية الواردة في المرسوم رقم 2017/179 فإن التشريعات ، والإعلانات القانونية ، أو التعريفات المنصوص عنها لها معنى وترجمة واحدة متوافقة مع هذا الإعلان القانوني .

#### الفصل الثاني

##### تقييم التأثير البيئي والترخيص البيئي

##### المادة (3) : إجراءات طلب ترخيص بيئي

أي مستثمر أو أي شخص له مشروع يتعلق بالبيئة ويتقدم بطلب رخصة، عليه تقديم تقرير مختصر يشرح فيه الآتي:-

- أ / طبيعة المشروع او أنشطته.
- ب / الأعمال التي سيتم تنفيذها.
- ج / موقع المشروع.
- د / التقنيات المستخدمة.
- هـ / المنتجات المتوقعة أو مشتقاتها ومضاعفاتها البيئية.
- و/ الفوائد الإجتماعية والإقتصادية المتوقعة من المشروع.
- ر / التأثير البيئي الممكن للمشروع، ومخاطر تأثيراته البيئية والخطة الإدارية لدرء تلك المخاطر.
- ز / أي معلومات إضافية ذات صلة بالمشروع او أنشطته.



الجريدة الرسمية للمراسيم الإرترية  
تصدرها الحكومة الإرترية

المجلد 2017/25 رقم (2) - أسمرأ 26 يناير 2017 السعر:- 25 نقفة

مرسوم تشريعي رقم 179 / 2017  
المرسوم الإرتري لحماية وإدارة البيئة وإطار إعادة تأهيلها

والإعلان القانوني رقم / 127 / 2017 الخاص بتنظيم وحماية البيئة  
وإدارتها